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منطقه و توازن قدیم و جدید
روشــن اســت کــه در چنیــن 
شــرایطی، درگیرشــدن در یک 
جنــگ تمام عیار با اســرائیل و 
متحدانش طبعا با عقل ســلیم 
جور در نمی آید. اگر چه سیاســت اخیر ایران 
مبنی بر خویشتن داری سیاست درستی است، 
اما نقطه ضعف این سیاست فقدان هرگونه 
پیوســت دیپلماتیــک و فقــدان بی ســابقه 
هرگونه تلاش دیپلماتیک از سوی کشورها و 
مراجع بین المللی برای خروج از این بحران 
بزرگ است. کشــور ما دارای امکانات خوب 
دفاعی بــرای بازدارندگــی در برابر برخی از 
همسایگان طماع اســت. این امکانات را ما 
برای این منظور باید حفظ کنیم. به طور کلی 
کشورهای متوسط نیروی نظامی خود را برای 
بازدارندگی و دفاع در برابر کشورهای متوسط 
ســامان می دهند. طبعا این کشــورها هیچ 
وقت قرار نیســت با یک ابر قدرت که ممکن 
است تنها بودجه نظامی اش دو یا چند برابر 
کل تولید ناخالص داخلی شــان باشــد، وارد 

درگیری نظامی شوند.

مسائل ایران
تــا زمانــی که کمــاکان زیر 
پزشــکیان  باشــیم،  تحریم 
بود. نخواهــد  موفــق  هم 
خــودش  کــه  موضوعــی 
نیــز به درســتی آن را تشــخیص داده 
و در مســیر صلــح و تعامــل بــا دنیا 
حرکــت کــرده و به جیغ هــای بنفش 
نمی کند. اعتنایــی  تحریــم،  کاســبان 
چــون لغــو تحریم ها زمان بر اســت و 
از ســویی فشــارهای اقتصــادی برای 
مــردم تحمل ناپذیــر شــده، بنابرایــن 
پیشــنهاد می شــود رئیس جمهــور به 
برای رفع تحریم ها،  پیگیری ها  موازات 
اقداماتی به شــرح زیــر را نیز مطمح 
نظــر قرار داده و در قالــب برنامه های 
زمان بندی شــده به اجرا بگذارد. ۱. رفع 
فیلتر اینترنــت. دراین صورت اولا: بازار 
فــروش فیلترشــکن ها (vpn) تعطیل 
تعطیل شده  مشــاغل  ثانیا:  می شــود، 
مجددا رونق گرفته و بی کاری به میزان 
درخور توجهی کاهــش می یابد ۲. نظر 
از  اینکــه رئیس جمهور نتوانســت  به 
همه ظرفیت ها به شــکل مطلوبی در 
کابینه اســتفاده کند و از ســوی دیگر 
(اصلاح طلبان)  اصلــی اش  حامیــان 
پشت موانع، باقی ماندند، پس ضروری 
اســت که از آنها در ستاد وزارتخانه ها 
(معاونت هــا) و اســتان ها (اســتاندار 
و مدیــران کل) اســتفاده شــود. زیــرا 
دراین صورت آنها مقوم عملکرد دولت 
خواهند بــود. ۳. تا زمانی که تحریم ها 
بالطبع ســرمایه گذاری  باقی اســت و 
خارجی نیز ممکن نیســت (پزشکیان: 
حداقل صد میلیارد دلار لازم اســت)، 
دولت ناگزیر بــه انجام اقدامات فوری 
به شــرح زیر اســت. اقداماتی که نیاز 
به جســارت رئیس جمهــور و حمایت 
همــه ارکان قــدرت دارد. ۳-۱ توقف 
فوری طرح مولدســازی، طرحی که با 
وجود اعتــراض حقوق دان ها، با چراغ 
خاموش اجــرا می شــود. ۳-۲ حذف 
فــوری ردیف هــای صــوری از لایحه 
بودجــه ۴۰۴ و تقدیم لایحه دوفوریتی 
اصلاحیه بودجه ســال جــاری. ۳-۳ 
پیوســتن فوری بــه گروه اقــدام مالی 
بــه  ورود  منظــور  بــه  اف ای تــی اف 
شــبکه انتقال پول بین بانکــی در دنیا 
(ســوئیفت). ۳-۴ کنترل همه بنادر و 

اسکله های غیرمجاز از طرف گمرک.
۳-۵ اخــذ مالیات از همــه واحدهای 
تولیدی و خدماتــی اعم از خصوصی، 
دولتی و خــاص. ۳-۶ احیــای حدود 
۲۰۰ کارخانــه معتبر کــه در دهه ۴۰ و 
۵۰ بعد از ژاپن، بازارهای اروپای شرقی 
و جنوب شرق آسیا را در انحصار خود 
داشــتند. برندهایی که اکثر مردم حس 
نوســتالژیک به آنها داشته و به خوبی 

می دانند چه بر سرشان آمده است.

تنها صداست که می ماند
بازگشــت به اف ای تی اف (که 
درخواســت  پزشــکیان  آقای 
بررســی مجدد آن در مجمع 
کاهش  داده اند)،  را  تشخیص 
تنش هــا و تحریم هــا، رفــع فیلترینگ و 
تأمین دیگر حقوق و آزادی های سیاســی 
و شــهروندی، آزادی و رقابت اقتصادی و 
کاهش فقر و فساد و تبعیض و... به عنوان 
مطالبات اکثریت قاطــع جامعه ایران در 
صورتی محقق می شود که صدای جامعه 
شنیده شده و قدرت اقناع و عقلانیت برای 
انتخــاب تیم پــرواز و تعمیر و تجهیز فنی 
و... هواپیمایی باشــد کــه مالك آن همه 

سرنشینان، و نه بخشی از آنان اند.

فعالان خشکبار ایران اعلام کردند 
افت ۲۰۰ درصدی صادرات خشکبار تحت 

تأثیر سیاست های پیمان سپاری ارزی
فعــالان صنعت خشــکبار ایران بر ایــن باورند که سیاســت های مرتبط با 
پیمان ســپاری ارزی، نه تنها پای غیر متخصص ها را بــه بازارهای صادراتی 
خشــکبار ایران باز کرده، بلکه ســبب شده اســت میزان صادرات این محصولات 
کشاورزی که روزگاری همچون فرش جایگاه شناخته شده جهانی داشتند، به شدت 
افت کرده و میزان صادرات طی ســال ۹۸ تاکنون به میزان ۲۰۰ درصد کاهش یابد. 
فعالان صنعت خشــکبار ایران نگران هســتند. آنها فکر می کنند  اگر سیاست های 
مربوط به پیمان سپاری ارزی اصلاح نشود، به زودی خشکبار ایران به سرنوشت فرش 
دچار شده و تتمه صادرات خشــکبار هم دچار بحران جدی خواهد شد. به همین 
دلیل، آنها با ارســال نامــه ای به رئیس جمهور، خواســتار اصلاح سیاســت های 
پیمان سپاری ارزی شده و متعهد شدند در صورت اصلاح این سیاست، تا پایان دولت 
چهاردهم صادرات خشــکبار ایــران را به رقم پنج میلیارد دلار ســابق بازگردانند. 
همچنیــن اعضــای انجمن صادرکنندگان خشــکبار در نشســتی خبــری به بیان 
دغدغه های خود پرداختند. محمدرضا فرشــچیان، رئیــس اتحادیه صادرکنندگان 
خشکبار، در این نشست خبری با اشاره به اینکه در گذشته ای نه چندان دور اتحادیه 
خشــکبار ایران بیش از ۳۵ قلم کالا در ســبد صادراتی خود داشت، بیان کرد: اقلام 
صادراتی خشــکبار کشــور شــامل بــادام، زیــره و ... بود، امــا متأســفانه به دلیل 
سیاســت گذاری های خاص، هر ســال شــاهد حذف یک یا دو قلم کالای صادراتی 
خشــکبار شــامل زیره، مغز بادام تلخ، قیصی، برگ زردآلو، بخورک و ... از فهرست 
صادرات بوده ایم. اکنون فقط پسته، خرما، کشمش و تا حدی انجیر صادر می شود. 
وی ادامه داد: زمانی در پسته رتبه اول تولید جهان را داشتیم. اکنون آمریکایی ها با 
سه برابر تولید، بازار ما را گرفته اند. اسپانیایی ها وارد بازار پسته شده اند. در صادرات 
کشــمش ما زمانی حرف اول را می زدیم، اما اکنون آمریکا، ترکیه، اســترالیا، چین، 
افغانستان و ازبکستان وارد این بازار شده اند. فرشچیان با تأکید بر اینکه ما نمی توانیم 
جلوی حرکت دنیا را بگیریم، به وعده های مسعود پزشکیان درباره تک نرخی کردن 
ارز اشــاره کرد و افزود: همتی، وزیر اقتصاد دولت نیز بارها نظرات رئیس جمهور را 
تکرار کرده اســت. ما در انتظار اجرائی شدن این سخنان هستیم. وی ادامه داد: آمار 
صادراتی ما در ســه سال گذشته، سالانه از یک رشد منفی ۲۰ درصدی تبعیت کرده 
است. متأسفانه قیمت پایای صادراتی ما را بدون منطق بالا برده اند. رئیس اتحادیه 
خشکبار توضیح داد: در سال ۱۳۹۷ قبل از پیمان سپاری ارزی، صادرات محصولات 
خشکبار ما چیزی حدود سه میلیارد دلار بود. در سال گذشته این آمار به ۱٫۲ یا ۱٫۳ 
میلیارد دلار تقلیل یافت. این شــوکه کننده است. وی اضافه کرد: نه تنها نرخ پایای 
صادراتی را بالا برده اند، بلکه نرخ پایه گمرکی را هم بالا برده اند. این مســئله سبب 
شده اســت  با کاهش صادرات روبه رو شویم. فرشــچیان تأکید کرد: صادرات ما از 
بی توجهی به ســخن بخــش خصوصی و فعالان حوزه صــادرات رنج می برد. در 
اتاق های در بســته تصمیم می گیرند و به شــرایط ما توجهی ندارند. وی با اشاره به 
تجربه سال ۹۸  توضیح داد: در آن سال، نرخ ارز آزاد و صادراتی یکسان بود، به همین 
خاطــر در آن بــازه زمانی واردات کاهــش یافت. وقتی رانــت ارزی از بین می رود، 
صادرات و واردات منطقی می شود و فعالان واقعی در بازار حضور می یابند. خروج 
ارز با ارز ارزان اتفاق می افتد. فرشچیان امیدوار است  هرچه سریع تر بانک مرکزی به 
سمت تک نرخی کردن ارز حرکت کند و هر روز یک تعریف جدید برای ارز صادراتی 
صادرکنندگان قرار ندهد. وی یادآور شــد: بهترین شرایط برای ما انجام صادرات در 
مقابــل واردات و واگذاری ارز صادرکننده به واردکننده اســت؛ زیرا بوروکراســی را 

کاهش می دهد.

سیاست های دستوری بزرگ ترین مشکل
سیامک شهریاری، نایب رئیس انجمن صادرکنندگان خشکبار نیز در این نشست 
بیان کرد: بزرگ ترین مشــکل صادرکنندگان بخش کشــاورزی، تدوین سیاست های 
دســتوری برای صادرات محصولات کشــاورزی اســت. وی افزود: از سال ۱۳۹۷ با 
موضوع پیمان ســپاری ارزی و مدل اجرائی شــدن این سیاست، صنعت خشکبار و 
صادرات بخش کشاورزی با مشکلات عدیده ای مواجه شده است. شهریاری اضافه 
کرد: با مطرح شدن سامانه نیما، صادرکنندگان بخش کشاورزی را موظف کردند ارز 
خود را در این ســامانه عرضه کنند، اما عدم درک صحیح از شــرایط تحریم برای ما 
مشکل ایجاد کرد. وی افزود: ارز حاصل از صادرات کالای کشاورزی را نمی توان در 
اختیار دیگر صنوف گذاشــت. مالکیت ارز حاصل از صادرات در اختیار صادرکننده 
نیست. نایب رئیس انجمن صادرکنندگان خشکبار توضیح داد: در سامانه نیما مدل 
و سیســتم امنی تعریف نشــده بود. صادرکننده نیاز واردکننــده را نمی دید. بعدها 
صرافی ها هم وارد این ســامانه شــدند و از همه مهم تر موضوع قیمت گذاری نرخ 
ارز بــود. وی با تأکید بر اهمیت قیمت گذاری درســت برای نــرخ ارز در بازار ایران 
اضافه کرد: ما مشکلی با پیمان سپاری ارزی نداریم. دولت می خواهد جریان ارزی را 
مدیریت کند و بداند که ارز به چه شکلی هزینه می شود؛ این بسیار خوب است، اما 
قیمت گذاری ارز در کشور به چه شکلی است؟ این معضل بزرگی برای صادرکنندگان 
است. شهریاری ورود خودروسازان به صادرات خشکبار را ناشی از اتخاذ تصمیماتی 
برای اصلاح اشــتباه ســال ۱۳۹۷ اعلام کرد و افزود: ورود خودروســازان به مقوله 
صادرات خشــکبار سبب می شود که کیفیت صادرات زیر سؤال برود. آنها به خاطر 
انحصار خودرو با پایین ترین قیمت ممکن بازارهای بین المللی را تحت الشعاع خود 
قرار می دهند. وی تأکید کرد: باور من این است که باید تکلیف پیمان سپاری ارزی و 
سیاســت دستوری از سوی دولت مشخص شــود. باید در قیمت گذاری ارز دخالت 
نشــود و اجازه بدهند صادرکنندگان و واردکنندگان با هم یک تعامل سازنده داشته 
باشند. نایب رئیس انجمن صادرکنندگان خشکبار تأکید کرد: تفاوت نرخ ارز دستوری 
و بازار آزاد فسادزاســت. واردکننده قیمت کالای خود را بر اســاس نرخ ارزی که در 
اختیار دارد، تعیین نمی کند. تفاوت این دو نرخ باعث می شود  واردات به صرفه شود 

و انگیزه برای واردکننده ایجاد می کند، اما صادرکننده تضعیف می شود.

۸۰ درصد برخی محصولات صادر می شود
مجید بازیان، عضو هیئت رئیسه اتحادیه خشکبار نیز با اشاره به اینکه ۸۰ درصد 
سه تا چهار محصول کشاورزی  باید صادر شود، تأکید کرد: ما نمی توانیم به کشاورزان 
بگوییم محصول تولید نکنند تا بانک مرکزی سیاست هایش را تنظیم کند. وی ادامه 
داد: صادرکنندگان با فرســایش و مشــقت کار می کنند و پرونده های قضائی زیادی 
برای آنها باز شده است. تولید تحت هر شرایطی باید صادر شود. عضو هیئت رئیسه 
اتحادیه خشکبار گفت: ارز خشکبار باید در بخش کشاورزی مصرف شود، در حالی که 
وزارت صمت، واردات در مقابل صادرات خود را برای خودروسازان باز کرد، اما برای 
دیگران ممنوعیت ایجاد کرد. به این ترتیب عملا خودروساز صادرکننده پسته شد. وی 
افزود: اکنون واردات در مقابل صادرات خود، دو تا سه روزه تخصیص دریافت می کند، 

اما تخصیص ارز واردات در مقابل صادرات دیگران، دو تا سه ماه طول می کشد.

مهدی افشــارنیک: تصور اینکه به شــما «مهندس 
ســکوی گازی» گفتــه شــود، خــط اول تأمیــن گاز 
کشــور، حماسه ســازان امنیت انرژی ایران، دلاوران 
تحریم شــکن، مردان اســتوار نیروآفریــن و... و کلی 
عنــوان و افتخار از این دســت و از ایــن قبیل، اما در 
آخر ماه کســورات و حذفیات دریافتی شــما طوری 
شود که دو برابر حقوق دریافتی تان با عنوان «سقف 
حقوق» حذف شــود و در فیش تان به شــما گزارش 
شود، چه حالی به شــما دست می دهد؟ این حال و 
روز سکونشــینان نفتی و گازی کشور است که به حق 
گرما و امنیت خانه مان مدیون آنهاســت. مردانی که 
در رطوبت های ۹۰ درجه تابستان با گرمای ۵۵ درجه 
و دریاهای مواج زمستان، به طور مستمر انرژی کشور 
را تأمین می کنند. تحریم و ســختی کار فنی و کمبود 

تجهیزات و ادوات هم که داستان همیشگی شان است. حال نفتی ها خوب نیست. اصلا خوب نیست. 
این روایت، داســتان مردانی است که روزگاری بهره مندی شــان زبانزد جامعه بود، اما امروز عسرت و 

سختی شان... .
حسرت کارمند شرکت نفت بودن...

کارمند شرکت نفت بودن، سال ها نزد افکار عمومی جایگاه و ارج و قرب خاصی داشت اما امروز 
باید بگوییم آن اعتبار رفته و آن منزلت پر کشیده است. کارمندان نفت از زندگی و معیشت خود در تاب 
و تب و التهاب و اعتراض اند. عجیب است اما بله، نفتی ها امروز در خم معیشت و روزمره زندگی شان 

اسیر پیچ و تاب «سقف حقوق» هستند.
در روزهای اخیر این بحث دوباره داغ شد. با اینکه سقف حقوق برای همه کارمندان دولت از سال 
۹۶ اجرائی شــد و نفتی ها هم شاملش شدند اما دوباره در همین روزها، برای صدمین بار در سرخط 
خبرهای نفتی قرار گرفت. هم وزیر نفت در بازدیدش از عســلویه و خارک از این موضوع سخن گفت 
و خود را شامل سقف مستمر و غیر مستمر دانست و هم اینکه کمیسیون انرژی به موضوع ورود کرد. 
محســن پاک نژاد گفت: «من خودم هم مشمول این سقف حقوق بودم و هستم و درک می کنم شما 
چه می کشید». خطابش به نیروهای عملیاتی سکوهای گازی بود. او طی دو روز به عسلویه و خارک 

رفت و جا به  جا از این موضوع سخن گفت. اما مسئله از کجا رقم خورد و این گونه شکل گرفت؟
موضوع حقوق های نجومی که در سال ۹۵ برجسته شد و ماجرای سیاسی، دامنه اش به مصوبه 
و آیین نامه و چنین و چنان قانون گذاری کشــید که برای کارمندان دولت سقف حقوق بگذاریم. انگار 
در همــان ماجرای حقوق های نجومی این کارمندان بودند که نجومی می گرفتند!! چه بســا همان ها 

کــه می گرفتند، کمــاکان نیز می گیرنــد و گویی این 
کارمند جماعــت بود که باید تاوان زیســت نجومی 
دیگران (مدیران بانکی و بیمــه ای) را می داد. بنا بر 
یک روایت، ســقف حقوق برای نفتی ها تا سال ۱۴۰۰ 
در ارتفاع پســت نبود اما از این سال به بعد، کارکنان 
نفت به ویژه نیروهای عملیاتی را دچار تنگی و عسرت 
کرد. در نامه ای که کارکنان شــرکت نفت و گاز پارس 
(تأمین کنندگان ۷۰ درصد گاز کشــور) به مدیرعامل 
شرکت نفت نوشتند، این موضوع آمده است: «نحوه 
محاسبات حقوق و مزایا از سال ۱۴۰۰ تاکنون موجبات 
نارضایتی و اعتراض گسترده کارکنان مناطق عملیاتی 
را پیش آورده است. به نحوی که افزایش های حقوق 
این کارکنان که هر ساله بر اساس آیین نامه نظام های 
اداری و استخدامی کارکنان نفت صورت می گیرد، در 
فیش حقوقی مشــمول کسورات سقف حقوق شــده و در نتیجه انگیزه کارکنان مناطق عملیاتی را 

به شدت تحت تأثیر قرار داده است».

مقایسه با حقوق های چند ده هزار دلاری
مسئله الان دقیقا چیست؟ مسئله نیروهای عملیاتی نفت است. نیروهایی که در چند صد کیلومتر 
آن سوتر در یکی از کشورهای عربی همسایه، حقوق هایی ۱۰ هزار تا ۱۵ هزار دلار انتظارشان را می کشد، 
یا بهتر بگوییم به تعبیر حمید بورد، مدیرعامل شرکت نفت، در بازدید از سکوی یک پارس جنوبی آنان 
را خط مقدم مبارزه برای تأمین گاز کشــور دانست. ســکوی فاز یک روزانه ۲۸ میلیون متر مکعب گاز 
می دهد. اما رئیس سکو، مهندس جوانمرد، رو به مدیرعامل گفت: اگر ما در این خط تأمین گاز مقدم 
هســتیم و پیشــرو ولی در پایان ماه با فیش حقوقی که می گیریم، کلی افسوس و حسرت به دل مان 
می ماند. به بیان روایت مهندس جوانمرد، مبلغی که به اسم اضافه سقف از فیش حقوقی خودش و 
برخی از همکاران باسابقه اش کم می شود، چیزی حتی تا سه برابر حقوق دریافتی اش می شود. یعنی 
یک رقم حقوق واقعی در فیش می آید و یک رقم دریافتی. رقم دریافتی کسورات بسیاری دارد به اسم 
سقف حقوق. جوانمرد رو به مدیرعامل شرکت نفت می گوید: «روز اولی که من استخدام نفت شدم، 

با من قراردادی امضا شــد که طبق جــداول و بخش نامه های وزارت نفت حقوق و مزایا 
بگیرم. الان طبق همان قرارداد طبق همان جداول من شامل دریافتی هایی می شوم که به 
اسم سقف حقوق از من کسر می شود». مدیرعامل نفت می شنید و همان حرف وزیر را زد. 

من هم خودم شامل این سقف حقوق شدم و درک می کنم.

گزارشی درباره نیروهای عملیاتی نفت که از سقف حقوق شان بسیار شاکی اند

سکونشینان معترض
در مقام تعریف حماسه سازند، در مقام کارمند نان خور اضافی
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بیستمین رویداد فیناپ با تمرکز بر فناوری های بانکی موبایلی برگزار شد. در این رویداد، متخصصان 
حوزه های پرداخت، تســهیلات و بانکداری، دیدگاه های خود را درباره زیســت بوم سوپراپلیکیشن ها و 
تحولات بانکداری دیجیتال ارائه کردند. بیستمین رویداد فیناپ که «Mobile First- در برابر آینده» نام 
داشت، پنجشنبه ۱۲ مهر در سالن ایوان شمس با حضور بیش از ۴۰۰ نفر از متخصصان و علاقه مندان 
بــه حوزه های بانکی و فین تک برگزار شــد. در این رویداد مهدی مومنی، مدیرعامــل ازکی وام، درباره 
اکوسیستم فین تک و سیر تحول فناوری های مالی در سراسر جهان صحبت کرد. مومنی با اشاره به تأثیر 
بحران های اقتصادی سال ۲۰۰۸ بر توسعه کسب وکارهای فین تکی گفت: به طورکلی فین تک ۱۵ بخش 
دارد که در سال های اخیر شاهد رشد بخش های مختلفی از آن بوده ایم. بانکداری دیجیتال نیز یکی از 
بخش های تأثیرگذار فین تک است که در چند سال گذشته تغییرات زیادی کرده است. به گفته مهدی 
مومنی، ما در عصر گذار از فین تک ها به ســمت تک فین ها هســتیم. تک فین ها، کسب وکارهای بزرگی 
هســتند که کاربران متعددی دارند و زیرســاخت های لازم را برای پیاده سازی هوش مصنوعی دارند. 
مومنی با اشــاره به اینکه بازار تک فین ها تا ســال ۲۰۳۰، ۳۲۰ میلیارد دلار تخمین زده شده، تأکید کرد: 
براساس آمارها ۳۰ هزار کسب وکار فین تکی در جهان وجود دارد که در سایه تک فین ها قرار گرفته اند؛ 
کســب وکارهای فین تکی در صورتی که نتوانند روی رشــد بازار خود تمرکــز کنند، عرصه رقابت را به 

تک فین ها می بازند.

هم سفری به نام تکنولوژی
منصور ضابطیان، به عنوان دومین سخنران این برنامه از قصه اولین سفرهایش و تجربیات متنوعی 

کــه به دســت آورده گفت. او توضیح داد: با ســفر رفتن 
متوجه تفاوت  سطح دغدغه و فاصله تکنولوژیکی مان با 
جهان می شــویم. در سال های اخیر، فاصله    مان در زمینه 
فناوری با دیگر کشــورهای جهان کاهــش یافته و حتی 
ســرعت اینترنتمان از برخی کشــورها بهتر است ولی در 
ســطح دغدغه و نحوه خدمات رســانی با دیگر کشورها 

فاصله زیادی داریم.

پرداخت مستقیم و سوپراپلیکیشن ها
مهدی معرفتی مدیرعامل پیمان، ســومین سخنران 
بیســتمین رویداد فیناپ بود که دربــاره دایرکت دبیت یا 

پرداخت مستقیم صحبت کرد. مدیرعامل پیمان، با اشاره به انواع مدل های پرداختی در سراسر جهان 
گفت: مدل های پرداختی مختلفی برای فروشگاه های آنلاین در جهان وجود دارد که شامل دبیت کارت، 
کردیت کارت و دایرکت دبیت می شود. او گفت: دایرکت دبیت یکی از جدیدترین روش های پرداختی در 
سوپراپلیکیشن ها و فروشگاه های اینترنتی است و از هر ۱۰ پرداخت قبض در بریتانیا، هفت پرداخت با 
روش پرداخت مستقیم (دایرکت دبیت) انجام می شود. در سوپراپلیکیشن های هند، چین و کره جنوبی 

نیز از روش پرداخت دایرکت دبیت استفاده می شود.

بانکداری بدون مرز: تجربه مشتری در عصر نئوبانک ها
شــهرام شــریف دبیر گروه تکنولوژی فردای اقتصاد در یک پنل گفت وگــو با موضوع نئوبانک ها و 
تجربه مشــتریان، وضعیت بانکداری دیجیتال و نئوبانک ها را مورد بررســی قرار داد. او گفت که طبق 
آمارها، ۵۳ درصد مردم ایران از خدمات بانکداری دیجیتال استفاده می کنند. صادق سپندارند، مدرس 
دانشــگاه تهران و مدیرکل بانکداری خرد و کســب وکارهای کوچک بانک ملی در این پنل با اشاره به 
پیچیدگــی صنعت بانکداری گفت: صنعت بانکداری یکی از پیچیده ترین صنایع اســت و نباید به آن 
نگاهی جزئی نگر داشت. باید صلاح تمامی بازیگران آن را مدنظر قرار داد. در کشور ما یکی از بازیگران 
این حوزه بانک مرکزی یا قانون گذار اســت که هنوز به  اندازه کافی به روز نشده است. نیما امیرشکاری، 
فعــال حوزه فناوری های مالی نیز بیان کــرد: در حوزه بانکداری ما در لبه تکنولوژی حرکت نمی کنیم 
ولی بانکداری مان از دیگر نقاط جهان نیز عقب نیســت. وقتی چشــم بانک ها در طراحی محصول به 
بانک مرکزی است نه نیاز بازار؛ آن هم در شرایط کنونی که وضعیت بانک هایمان به اندازه کافی خوب 
نیست، سبب ریسک گریزی نوآوری می شویم. امیرحسین خالقی، پژوهشگر اقتصاد سیاسی نیز در پنل 
گفت وگوی «بانکداری بدون مرز: تجربه مشتری در عصر نئوبانک ها» به اهمیت رفتارشناسی مخاطب 
و آموزش اشــاره کرد. در ادامه این پنل، ســپندارند به بانک ها توصیه کرد که نگاه های نوآورانه داشته 
باشند و برای نوآوری منتظر بانک مرکزی نباشند. هومن امینی نیز بر نگاه سندباکسی تأکید کرد و گفت: 
«باید برای شــمولیت مالی و افزایش رتبه اعتباری مردم تلاش کنیم. مأموریت کنونی کسب وکارهای 
کوچک فین تکی، کمک به ایجاد شمولیت مالی است و برای آنکه شمولیت مالی اتفاق بیفتد، باید با 

بانک ها هم افزایی داشت.

از زمستان نئوبانک ها تا ظهور سوپراپلیکیشن ها
نیمــا شمســاپور، مدیرعامل بنیان نوآوری فرانیک با اشــاره بــه روندهای نــوآوری در نئوبانک و 
سوپراپلیکیشن ها گفت: نئوبانک ها مزایای رقابتی گوناگونی دارند که کاهش هزینه های تراکنش  یکی از 
آنهاست. متغیرهای سیاسی، اقتصادی، اجتماعی و ترندهای فناوری روی آینده نوآوری در نئوبانک ها 
تأثیرگذارند. حمیدرضا سعادتی، مدیر اجرایی سوپراپلیکیشن دیجی پی در رویداد اخیر فیناپ از تغییراتی 
گفت که در این سوپراپ انجام می شود. سعادتی گفت: دیجی پی تاکنون میزبان ۱۵ میلیون کاربر بوده 
است. این اپلیکیشن انواع مختلفی از تسهیلات را به کاربران خود ارائه داده که حدود ۲۰ همت تخمین 
زده می شود. ما برای آنکه کاربرانمان راحت تر بتوانند خدمات موردنظرشان را دریافت کنند، نسخه تازه 
ســوپراپ دیجی پی را با قابلیت شخصی سازی گزینه «خانه» به زودی برای کاربرانمان ارائه می کنیم. 
محمد فرجود، مدیرعامل تفتا، یکی دیگر از ســخنرانان فینــاپ بود که به ترندهای بانکداری دیجیتال 
اشــاره کرد و گفت: بانک ها در حال ورود به بازارهای تازه هســتند و داده، مبنای بســیاری از مدل های 

کسب وکاری در بانک هاست.

لزوم حرکت به سمت مدیریت مالی شخصی سازی
صادق رضایی، معاون توســعه کســب وکار ارتباط فــردا در این رویداد گفت: سوپراپلیکیشــن ها 
بهتر اســت به سمت PFM یا مدیریت مالی شخصی ســازی بروند و آموزش های مدیریت مالی را به 
کاربرانشــان بدهند. همچنین، به جای BNPL، بهتر اســت INBL را به کاربران توصیه کنند. INBL یا 
«الان سرمایه گذاری کن؛ بعدا بخر» یکی از راه هایی است که به بهبود وضعیت اقتصادی مردم کمک 
می کند. رضایی افزود: ســه رکن اصلی برای دستیابی به 

INBL، محصول، محتوا و ابزارهای مالی است.

اهمیت خلق ارزش در سوپراپلیکیشن های حوزه بانکی
در ادامه دومین پنل بیستمین رویداد فیناپ با حضور 
مدیران بانکــی برگزار شــد. عنوان این پنــل، «نئواپ  ها: 
آیا حساســیت  رگولاتور کاهــش می یابــد؟» در این پنل 
محمدحســین محمــودی، مدیر امور فنــاوری اطلاعات 
بانــک ملت به اهمیت اســتفاده از ابزارهای موبایلی در 
بانک ها اشــاره کرد و گفت: اولین کانالی که بانک ها باید 
بــه آن توجه کنند موبایل اســت چون کاربــران ترجیح 
می دهند از اپلیکیشن های موبایلی اســتفاده کنند. بانک ها برای نگه داشت مشتریان خود ناگزیرند به 
سمت نوآوری و همکاری با سوپراپلیکیشن ها بروند». محمدمهدی تقی پور، مدیرعامل به پرداخت ملت 
درباره این موضوع که آیا بانک ها باید خودشــان سوپراپلیکیشن بسازند یا با سوپراپ ها همکاری کنند 
گفت: ســوپراپ ها جامعه مخاطبان خود را دارند و قرار نیســت بانک ها تمام سرویس ها را خودشان 
توســعه بدهند چون هزینه توسعه سوپراپلیکیشن ها بسیار زیاد است. مهران محرمیان، معاون سابق 
فناوری های نوین بانک مرکزی نیز روی اهمیت ارزش آفرینی در نئوبانک ها تأکید کرد. محرمیان گفت: 
تکنولوژی راه خود را پیدا می کند و در کشــور ما هم تلاش های بســیاری در زمینه فناوری های مالی و 
توســعه نئوبانک ها انجام شــده است با این حال، علی رغم تلاش های انجام شــده، ما ارزشی را خلق 

نمی کنیم. به نظر من،  نئوبانک های ایرانی مانند یک در فاخر هستند که پشت آنها خبر خاصی نیست.

نسل زد، در جست وجوی سرعت و شفافیت
محسن زادمهر، مدیرعامل فوربیکس به بیان دغدغه های نسل زد در فرایندهای مالی پرداخت و 
گفت: برای نسل زد، سرعت، شفافیت و کنترل مالی اهمیت زیادی دارد و آنها حاضرند برای سریع تر 
انجام شدن کارهای خود هزینه های زیادی را پرداخت کنند. یکی دیگر از موضوعاتی که برای نسل 
زد مهم اســت، صرفه جویی در هزینه هاست. به اعتقاد مدیرعامل فوربیکس، بانکداری برای نسل 
زد از موبایل بانک شــروع شده و این نسل، تجربه بانکداری اش با موبایل آغاز شده و شعب بانک ها 

را ندیده است.

اکوسیستم فین تک ترکیه، در حال ترقی
ساسان احمدی، هم بنیان گذار و مدیرعامل eezecash، آخرین سخنران بیستمین رویداد فیناپ بود. 
او با ارائه نقشه اکوسیستم فین تک ترکیه، توضیح داد: ترکیه در سال های اخیر رشد زیادی داشته چون 
زیرســاخت های حاکمیتی و بانکداری الکترونیک آن در حال توسعه است. این کشور به خاطر توسعه 
فناوری های مالی و بهبود تولیدات توانســته رتبه یازدهم را در اقتصاد جهان به دســت آورد. به گفته 
مدیرعامل eezecash، اگرچه ترکیه موقعیت جغرافیایی خوبی دارد و دولت الکترونیک در این کشــور 

توسعه یافته است اما فاقد نئوبانک است.

بیستمین رویداد فیناپ برگزار شد:
سیطره فناوری های موبایلی بر آینده بانکداری دیجیتال
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